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   Komisija za pokojninske in invalidske zadeve                                   
 

Ljubljana, 17.11.2022 
 

ZAPISNIK 
7. redne seje Komisije za pokojninske in invalidske zadeve, 

z dne 17.11.2022 s pričetkom ob 9. uri v spletnem okolju ZOOM 
 
Prisotni člani: Nežka Ivanetič, Boža Vitežnik Raj in Slavica Mirt. 
 
Opravičeno odsotni člani: Silva Koželj, Jože Bregant in Milan Tepej. 
 
Prisotni drugi vabljeni: Janez Sušnik, Vera Pečnik - delno in Erik Hofbauer 
 
Opravičeno odsotni drugi vabljeni: Jožica Puhar in Anka Tominšek. 
 
AD 1 Ugotovitev sklepčnosti  in potrditev  dnevnega reda 7. redne seje komisije 
 
Sklep št. 1: Ugotovi se, da so prisotni trije člani komisije in trije drugi vabljeni na sejo ter se 
potrdi dopolnjen dnevni red 7. redne seje komisije dne 17.11.2022: 
 

1. Ugotovitev sklepčnosti  in potrditev  dnevnega reda 7. redne seje komisije 
2. Pregled realizacije sklepov in potrditev zapisnika 6. redne seje komisije 
3. Poročilo o raziskavi  o socialno ekonomskem položaju  upokojencev, delovnih 

invalidov in starejšega prebivalstva v Sloveniji 
4. Povečanje pokojnin 
5. Izračun  pokojninske osnove za odmero pokojnine  delovnim invalidom, ki delajo 

skrajšani delovni čas 
6. Razno 

- Predlog Zakona o izvajanju Uredbe EU o vseevropskem osebnem 
pokojninskem produktu 

 

AD 2 Pregled realizacije sklepov in potrditev zapisnika 6. redne seje komisije 
 
Nežka Ivanetič je povzela, da so na tej seji sprejeli pomembne sklepe, sploh ugotovitev, da so 
podani pogoji po 8. odst. 430. člena za izredno povečanje pokojnin in smo sklenili, da se 
Svetu ZPIZ pošlje predlog za ugotovitev ali so res podani pogoji za to in v kakšnem % - mi smo 
predlagali najmanj 3 %. Vodstvo ZDUS je ta predlog podal ZPIZ. Slednji je ugotovil, da so 
podani pogoji za povečanje pokojnin v višini 4,4 %. Tekom seje Sveta ZPIZ so stališče 
spremenili in sprejeli sklep, da se vladi posreduje predlog za preučitev finančnih možnosti za 
povečanje pokojnin. Pred tem je bil podan predlog MDDSZ, da naj bi se pokojnine povečale v 
nominalnem znesku in smo podali predlog za sklic tiskovne konference in seznani javnost o 
naši zahtevi po takojšnjem povečanju v % kot to določa ZPIZ-2. 
 
Janez Sušnik je dodal, da je ZDUS zahtevo naslovil na ZPIZ, da v strokovni službah to proučijo. 
ZPIZ je do seje izračunal pogoje za 4,4 % izredne uskladitve, vendar so na razpravi na Svetu 
ZPIZ, da je prišlo do nasprotovanja delodajalcev in sindikatov, s čimer je treba seznaniti  
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javnost, da se to ne pošlje vladi. Naši predstavnici bi morali takemu sklepu, kot je bil potem 
sprejet, nasprotovati. Meni, da je to velika napaka Sveta ZPIZ-a. Nadalje je povedal, da bo 
novembra in decembra izplačan nek dodatek iz proračuna – to ni valorizacija pokojnine. ESS 
pa se pogovarja o javnem sektorju za dvakratno povečanje plač, govora je celo o 15 % 
povečanju minimalne plače. Februarja bo redna uskladitev pokojnin po sistemskem zakonu. 
Vprašanje je, kaj bomo naredili. Govoril je tudi s predsednico SUS, da bi morali glasovati proti 
sklepu, ki je bil predlagan na seji Sveta ZPIZ. 
 
Nežka Ivanetič je povedala, da je glede te tematike spremljala seji matičnih teles, o čemer 
smo brali v korespondenci v prvi polovici novembra 2022. Presenetila jo je poslanka SDS 
mag. Karmen Furman, ki je dolgo vztrajala za odgovor vlade, zakaj se pokojnine na uskladijo 
izredno po sistemskem zakonu, ker so podani vsi pogoji po 8. odstavku 430. člena 
sistemskega zakona. Direktor ZPIZ je odgovoril, da vlada nima kaj odločati, ker gre po zakonu 
to najprej na Svet ZPIZ, ki ugotovi pogoje in da predlog vladi. Ker pa tega sklepa Svet ZPIZ ni 
sprejel, ni šlo nič na vlado. Tudi DZ je predlog za povečanje obravnaval. Bile so številne 
pripombe, da bi se morale uskladiti v nominalnem znesku. Potem pa je bilo sprejeto za 
dodatek iz proračuna za november in december. V zvezi z zapisnikom je povedala, da so 
sklepi realizirani ali so še za realizacijo. Dodala je še, da so na terenu mnenja, da bi 
predstavnici ZDUS morali zastopati in vztrajati pri izredni uskladitvi po sistemskem zakonu. 
 
Sklep št. 2: Potrdi se poročilo o izvršitvi sklepov in zapisnik 6. redne seje komisije dne 
29.9.2022. 
 
AD 3 Poročilo o raziskavi  o socialno ekonomskem položaju  upokojencev, delovnih 
invalidov in starejšega prebivalstva v Sloveniji 
 
Nežka Ivanetič je povedala, da so vabljeni gradivo prejeli. Obravnaval ga je Svet ZPIZ. Prejeli 
so tudi naknadno izvleček, kaj je bilo obravnavano in sklenjeno na Svetu ZPIZ. Poročilo je za 
nekatere novost, za nekatere so pridobitve šokantne, za nekatere, ki problematiko 
spremljajo vrsto let, niso novi podatki. Že vrsto let se spremlja slab ekonomski položaj 
upokojencev in so pred leti že ugotovili da se le-ta slabša. Sploh, ker se pokojnine od 2010 do 
2015 pokojnine niso ali so se premalo valorizirale pokojnine. Zato smo velikokrat zahtevali 
izredno povečanje pokojnin. Analiza med drugim vsebuje tudi podatke o finančnem položaju 
upokojencev. Navaja tudi, da je bila v zadnjem času sprejeta tako imenovana zagotovljena 
pokojnina (predlog za to je sprejela prav naša komisija v začetku leta 2017 oz. dala pobudo, 
zakon pa je bil sprejet v aprilu 2017, zagotovljena pokojnina se je uveljavila z oktobrom 2017 
– višina pa 500 EUR za polno dobo). Analiza ugotavlja, da so tveganja za revščino različna, v 
primerjavo z EU pa smo nekje v sredini (pri samih upokojencih smo pod povprečjem). 
Obravnavali so predvsem gospodinjstva upokojencev. Že prejšnje analize so ugotovile, da so 
v najslabšem položaju enočlanske upokojenske družine, posebno kjer bivajo ženske. Če pa so 
skupna gospodinjstva z aktivnim prebivalstvom, so ta v boljšem položaju. Imamo raznovrstne 
prikrajšanosti (dohodkovna, materialna in stanovanjska). Poročilo, ki je obširno, je dala v 
razpravo. 
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Boža Vitežnik Raj je poročilo preletela. Je dobro pripravljeno in pohvalno, da se je poročilo 
izdelalo. Nje zaključki raziskave niso presenetili. Dolga leta je delala na CSD in je tekom dela 
spremljala ekonomsko socialni položaj družin. Poročilo bi posredovali pristojnim – vladi,  
ministrstvom, tudi DZ in DS RS. Na to temo bi bila potrebna širša razprava, lahko tudi v 
sklopu zakonodaje za dolgotrajno oskrbo in podpira sklep Svet ZPIZ. 
 
Erik Hofbauer je povedal, da je bila raziskava naročena s strani ZPIZ na predlog SUS. 
Izpostavil je podatke o padcu pokojnin iz 75 % na 56,9 % od povprečne plače. To so 
alarmantni podatki. Povsod je padajoči trend, tudi pri invalidskih pokojninah. Kot je 
predsednica komisije ugotavljala, kako so se računali ti odstotki in primerjava med plačami in 
pokojninami, je lepo prikazana. Opozoril je predvsem na to, da zakonodajalci in vlada morajo 
razmišljati o tem zakaj pokojnine padajo. ZPIZ-2 je uveljavil, da je usklajevanje pokojnin 
vezano na povprečje za lansko leto. Manjka pa mu zadnja točka – predlog ukrepov. Poročilo 
je samo nanizalo podatke, ni pa predloga ukrepov. 
 
Nežka Ivanetič se je navezala na predlog ukrepov, da tudi njo to moti. Zato je predstavnico v 
Svetu ZPIZ prosila za dokumentacijo, kakšne sklepe je Svet ZPIZ sprejel, pa mora priznati, da 
niso dobri. Glede razmerja med povprečno starostno pokojnino in povprečno plačo, ki pada, 
nam je to znano in smo vsako leto o tem razpravljali in večkrat je pripravila kratke analize s 
tega področja. Trudili smo se za izboljšanje materialnega položaja upokojencev in te 
dokumente smo naslavljali na odločevalce. Imamo pa tudi druge pokojnine, npr. delne, po 
mednarodnih predpisih (v nekaterih primerih so vključeni v povprečje). Poseben udarec 
vlade pa je bil, da se pokojnine izredno niso povečale, temveč se je sprejel dodatek. 
Vprašanje sedaj je, kakšne ukrepe predlagati, da bodo pogoji takšni, da bo razmerje med 
povprečno pokojnino in povprečno plačo, da bo razmerje prišlo vsaj na stanje iz leta 2008. 
 
Erik Hofbauer je dodal k analizi, da manjka predlog ukrepov izvajalca analize, kar je podprla 
tudi predsednica komisije, da to manjka.  
 
Boža Vitežnik Raj je dejala, da so naši predlogi jasni in smo jih predlagali vrsto let. Skupina, ki 
je pripravila analizo (kot stroka), ki je namenjena ugotovitvi stanja in da se potem predlaga 
ukrepe. Odvisno pa je, kaj naročnik od analize želi. 
 
Erik Hofbauer je mnenja, da bi moral IER dati svoje videnje, kaj narediti naprej. 
 
Nežka Ivanetič je dodala, da bi morale biti pokojnine vsaj v taki višini, da bodo zagotavljale 
dostojno življenje.  
 
Janez Sušnik je omenil, da se je pri predsedniku vlade omenilo stališče, ki ga je dal poslanec 
Kordiš, nam je predsednik rekel, naj se to mnenje kar pozabi, na kar je predsednica komisije 
dodala, da je podprl to kljub svojemu drugačnemu predlogu, ker je moral. 
 
Boža Vitežnik Raj je predlagala, da bi Svetu ZPIZ dali pobudo za ukrepe, s čimer predsednica 
komisije ni soglašala, ker nismo korektor Sveta ZPIZ, lahko pa sklepamo, da se nam zdi 
analiza pomanjkljiva, ker ne obsega tudi ukrepov. 
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Erik Hofbauer je predlagal obravnavo na SEKOS. 
 
Sklep št. 3: Komisija se je seznanila z Raziskavo IER o socialno ekonomskem položaju  
upokojencev, delovnih invalidov in starejšega prebivalstva v Sloveniji in v analizi 
pogrešamo predlog ukrepov. 
 
Sklep št. 4: Predstavnicama ZDUS v Svetu ZPIZ se naloži, da na Svetu ZPIZ predlagata 
ponovno razpravo o Raziskavi IER o socialno ekonomskem položaju  upokojencev, delovnih 
invalidov in starejšega prebivalstva v Sloveniji in da zahtevata dopolnitev raziskave s 
predlogom ukrepov. 
 
AD 4 Povečanje pokojnin 
 
Nežka Ivanetič je povedala, da so o tem sicer že govorili. Bi ponovili, da za enkrat nismo 
zadovoljni s sklepom vlade, da bo izplačan izredni dodatek, saj bi se morale po našem 
izračunu pokojnine povečati skladno s sistemskim zakonom. 
 
Janez Sušnik je na pobudo Bože Vitežnik Raj povzel srečanje pri predsedniku vlade, ki je dejal, 
da Svet ZPIZ na vlado ni dal predloga za izredno uskladitev pokojnin. Možnosti vlade pa so 
bile, da iz proračuna namenijo dvakrat po 4,5 %. Če bi bilo izredno usklajevanje po 
sistemskem zakonu, kjer bi se upoštevala tudi inflacije, je vprašanje tudi, kako bi bila potem 
ta inflacija upoštevana pri rednem usklajevanju. Praznih rok s srečanja nismo odšli. Bomo pa 
morali glede na številne pripombe upokojencev do tega zavzeti stališče. 
 
Nežka Ivanetič je dodala, da nismo zadovoljni s sklepi Sveta ZPIZ, ker ni ugotovil, da so 
podani vsi pogoji za izredno povečanje pokojnin po 8. odstavku 430. člena ZPIZ-2. 
 
Erik Hofbauer je povedal, da nihče ni pričakoval ponovitve take inflacije. Če bi leta 2012, ko 
je ZDUS predlagal rešitev, da se uskladitev dela dvakrat letno, tega problema ne bi bilo. A o 
tem je sedaj prepozno govoriti. Pri sprejemanju nove zakonodaje (ZPIZ-3) moramo biti 
pozorni na usklajevanje. 
 
Janez Sušnik je dodal, da se je prejšnja predsednica ZDUS takrat strinjala z ZUJF in tudi ZDUS 
je tako potrdil. Predlagali smo, tudi naši članici sta predlagali izredno uskladitev, pri samem 
glasovanju pa sta bili proti oz. sta podprli sklep ZPIZ. 
 
Sklep št. 5: V ZDUS nismo zadovoljni, da Svet ZPIZ ni sprejel predloga sklepa, da so podani 
pogoji za izredno povečanje pokojnin za 4,4 % po 8. odst. 430. člena ZPIZ-2, kar je 
predhodno tudi ugotovila strokovna služba ZPIZ. 
  
AD 5 Izračun pokojninske osnove za odmero pokojnine delovnim invalidom, ki delajo 
skrajšani delovni čas 
 
Nežka Ivanetič je na kratko povzela, da je dal DS RS predlog za spremembo ZPIZ-2 in sicer na 
način, da bi se pokojninska osnova za izračun pokojnine za delovne invalide, ki delajo krajši 
delovni čas, izračunala drugače, kot je določeno  po ZPIZ-2. Namreč delovnim invalidom, ki 
delajo krajši delovni čas, se odmera nadomestila izplačuje v drugačnem znesku kot se je to  
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delalo po ZPIZ-1 – do konca leta 2012. Ti invalidi imajo pravico do plače kot tisti, ki delajo 
krajši delovni čas. Imajo pravico do dela plače in nadomestila, ki se izračuna od pokojninske 
osnove, ki je izračunana  na podlagi delovne dobe do nastanka tega in na osnovi plače. In to 
se tudi pri upokojitvi seštejejo plača za 4 ure in delno nadomestilo, ki je manjše od polovice 
plače. Po tem naj bi bil invalid dvakrat prikrajšan. Prvič v času prejemanja nadomestila in 
drugič pri izračunu starostne pokojnine. Po ZPIZ-1 je veljalo, da se delovnim invalidom s 
krajšim delovnim časom izplačuje delno plača in nadomestilo v isti višini. Sprememba velja 
od leta 2013. DS RS (g. Kastelic) je predlagal, da se sprejme sprememba po hitrem postopku. 
Direktor ZPIZ je na seji obrazložil, da ni potrebe po sprejemu po hitrem postopku ter da je to 
tudi sicer težko izvedljivo, ker so v matični evidenci podatki drugačni. Na koncu je bil na 
matičnem delovnem telesu sprejet sklep, naj se zadeva prouči do konca leta.  
 
Erik Hofbauer je povedal, da je ta zakon pripravil DS RS. Na komisiji predlog ni bil sprejet in je 
bil s tem zakonodajni postopek zaključen. Komisija je naložila MDDSZ, da do konca leta 
pripravi nov predlog za spremembo. 
 
Boža Vitežnik Raj je dejala, da počakamo na predlog spremembe, ki ga bo MDDSZ pripravilo. 
 
Sklep št. 6: Komisija se je seznanila s predlogom za spremembo izračuna pokojninske 
osnove za odmero pokojnine za delovne invalide, ki delajo skrajšan delovni čas in bo 
nadalje o tem razpravljala, ko bo znan nov predlog, ki ga bo do konca leta pripravilo 
Ministrstvo za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti. 
 
AD 6 Razno 

Predlog Zakona o izvajanju Uredbe EU o vseevropskem osebnem 
pokojninskem produktu 

 
 
Nežka Ivanetič je povedala, da se sedanjih upokojencev predlog sicer ne tiče, se pa verjetno 
tiče bodočih upokojencev. 
 
Erik Hofbauer je povedal, da je dokument sprejet na ravni EU uvedel nov produkt, ki bi bil 
usklajen med vsemi državami EU. Ugotavlja enake temelje, standarde v vseh državah. 
Produkte naj bi ponujale zavarovalnice, investicijska podjetja, banke. Skladno z Zakonom o 
zavarovalništvu (ZZavar-1) bo imela nad tem nadzor Agencija za zavarovalniški nadzor. 
Bodoči upokojenci po 65 letu starosti oz. ko bodo vstopili v redno pokojninsko zavarovanje, 
bodo ta produkt takrat lahko koristili. Produkt se bo lahko sklenil tudi v drugih državah EU, se 
ga bo lahko predčasno prekinilo in celo preneslo ob morebitni selitvi v drugo državo EU. 
Produkti so medsebojno primerljivi in usklajeni.  
 
Nežka Ivanetič je vprašala, če se ob predčasni prekinitvi ta sredstva lahko pridobi kot izplačilo 
v enkratnem znesku, na kar je Erik Hofbauer pritrdil, da lahko. 
 
Sklep št. 7: Komisija se je seznanila s predlogom Zakona o izvajanju Uredbe EU o 
vseevropskem osebnem pokojninskem produktu. 



 

6 
 

 
 

Drugi predlogi 
 
Janez Sušnik je predlagal, da se prične postopek za ustavno presojo glede nespoštovanja 95. 
člena ZPIZ-2. Naprej bi sledilo iskanje pravnikov, ki bi to znali pripraviti. Če tega ne bomo 
storili, zadevi ne bomo prišli do konca. Seveda, če bo komisija tak predlog podprla. 
 
Nežka Ivanetič je povedala, da smo se na zadnji seji komisije o tem veliko pogovarjali in da je 
Anka Tominšek dejala, da ni težava v pripravi, ker imamo v ZDUS veliko pravnikov. Ni pa se  
našel pravnik, ki bi to vodil. Komisija predlog za ustavno presojo podpira. 
 
Vera Pečnik je povedala, da taki sklepi že obstajajo (za ustavno presojo), ampak da bi to 
morali dati v pripravo preverjenemu pravniku, npr. Ani Bilbija, saj komisija sama tega ne 
more pripraviti.  
 
Erik Hofbauer je dodal, da smo ustavno presojo tudi napovedali oz. izpostavili na zadnji 
tiskovni konferenci.  
 
Janez Sušnik je predlagal, naj komisija s sklepom zadolži Komisijo za kadrovske, 
organizacijske in statutarne zadeve, da se pripravi ustavno presojo glede nespoštovanja 95. 
člena ZPIZ-2. 
 
Nežka Ivanetič se je strinjala s predlogom predsednika ZDUS. 
 
Sklep št. 8: Komisiji za kadrovske, organizacijske in statutarne zadeve se predlaga, da 
prouči zadevo glede vložitve ustavne pritožbe. Ker ustavno pritožbo lahko vložijo le 
neposredno prizadeti, torej posamezniki, ki prejemajo letni dodatek v nižjem znesku, kot 
to določa 95. člen ZPIZ-2, skušajo najti tako osebo, ki bi vložila ustavno pritožbo in ji 
pomagajo pri realizaciji postopka. 
 

 
Ob zaključku je beseda nanesla tudi na stališče ZDUS do Zakona o dolgotrajni oskrbi oz. do 
referenduma na to temo ter so se seznanili tudi s svežim stališčem Komisije za zdravstveno in 
socialno varstvo do novega osnutka Zakona o dolgotrajni oskrbi (ZDOsk-1) od 14.11.2022, ki 
ga je Ministrstvo za zdravje dalo v obravnavo zainteresirani javnosti v roku do 18.11.2022. 
 
 
Seja je bila zaključena ob 10.45. uri. 
 
 
Zapisala: 
Nika Antolašić 
Tajnik ZDUS 
 

       Nežka Ivanetič 
Predsednica komisije 
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